
מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

פרשת וישלח

לשמוח בחלקו שחננו הבורא ולא להתאוות 
ליותר מהנצרך לו !

נלמד מהפסוק: "כי חנני אלוקים וכי יש לי כל" (פרק לג-יא)
ומפרש הכלי יקר: כי דרך הצדיקים אפילו שיש מעט בידם, מסתפקים בו ושמחים 
בחלקם, ונראה כאילו יש להם כל, אבל עשו אמר "יש לי רב", כי הרשעים אעפ"י 
שיש להם כל כסף וזהב שבעולם, מכל מקום נראה להם שעדיין הם חסרים. ואמנם, 

יש להם רב אבל לא כל צרכם, כי "יש בידו מנה רוצה מאתיים"...
מעשה  תורה-בהעלותך):  דעת  (בספרו  זצ"ל  לייבוביץ  ירוחם  רבי  הגה"צ  כתב 
בפילוסוף מחכמי אומות העולם שהיה עני מדולדל. פעם נתן לו המלך כסף וזהב 

הרבה כדי להוציאו ממצוקת העוני.
השכים העני בבוקר, לקח בידו את הכסף ובא למלך ואמר לו: "הנה כספך 
אשר נתת לי, קח לך אותו בחזרה, כי איני חפץ בו". תמה המלך ושאל: "מה 

אתה עשית לי? למה בעטת במנחתי אשר נתתי לך?"
"אדוני המלך, מיום היותי על האדמה עד היום הזה  השיב לו הפילוסוף: 
ישבתי במנוחה שאננה ובמשכנות מבטחים. כי מעולם לא הייתי להוט אחר 
במה  והותר  לי  די  והיה  ההכרחים,  בדברים  רק  הסתפקתי  ולעולם  הממון, 
שהיה לי וכל חכמתי היתה לדרוש ולחקור חכמת הבריאה כי רבו מעשי ה'. 
ואולם אתמול אחרי שלקחתי את הכסף, התעצבתי אל לבי והוטרדתי לחשוב 
או  נאמן,  אדם  ביד  להפקידו  או  סחורה  בו  אקנה  האם  בכסף,  אעשה  מה 
אקנה קרקע, ותידר שנתי מעיני. ולבבי כים נגרש, כי סבבוהו גלי מחשבות 
והמון טרדות. לכן לא אוכל ללכת באלה. ועל כן הכסף נתון לך". ונותר אותו 

פילוסוף בעוניו.
מוסיף רבי ירוחם ואומר: כאשר הרגישו חכמי אומות העולם תענוגי החכמה, 
אזי הפקירו והפרישו עצמם מכל עניני העולם הזה באשר המה הפריעו להם 
לחיי החכמה. ואולם לא כן היא דעת תורתינו הקדושה. התורה לא דורשת 
מהאדם פרישות בתכלית. שכן חז"ל אומרים בגמרא (קידושין ל:) "בזמן שהרטיה 
- זו התורה הקדושה - על מכתך, אכול מה שהנאתך ושתה מה שהנאתך ורחוץ 

בין בחמין בין בצונן ואי אתה מתיירא".
וכפי שהובא בספר אורחות צדיקים: התאוה היא המדה הרעה שבכל המדות, 
כי יתאוה מחמת גאוותו ללבוש בגדים יקרים ולבנות פלטרין גדולים ולאכול 
כך  כל  רעה  מדה  היא  והגאוה  הואיל  אדם:  יאמר  שמא  טובים...  מאכלים 
אפרוש ממנה ביותר, עד שלא יאכל בשר ולא ישתה יין ולא ישא אשה ולא 
ישב בדירה נאה ולא ילבש מלבוש נאה, אלא השק והצמר הקשה ובגדים 
קרועים ומלוכלכים וישתמש בכלים מאוסים וכו'. המהלך בדרך זו נקרא חוטא 
(במדבר ו-יא).  שהרי הוא אומר בנזיר "וכיפר עליו מאשר חטא על הנפש" 
אמרו חז"ל (תענית יא.): אם נזיר, שלא פרש אלא מן היין נקרא חוטא, המונע 

עצמו מכל דבר, על אחת כמה וכמה!
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"כך דרכה של תורה..."
אבא  ציון  בן  רבי  הגאון  גר  רבות  שנים 

מצורף  היה  אליה  חדר.  בדירת  זצ"ל  שאול 
בחלקו.  ושמח  מאושר  והיה  זעיר  מטבחון 

וסיפרה האחת מבנות המשפחה:
דירתו הראשונה של רבי בן ציון היתה ברחוב 
'ישא ברכה'. היא היתה דירה דחוקה וצרה, ללא 
כל אביזר של נוחות. דירה שגילמה דרכה של 
תורה "חיי צער תחיה ובתורה אתה עמל" כדברי 

התנא באבות (פ"ו מ"ג).
לימים התקיים בו מאמר חכמים, שכל העוסק 
מבחוץ  עליו  מכרזת  תורתו  מבפנים  בתורה 
(מו"ק טז:) וסוף הכבוד לבוא (נדרים סב) ו"שכל 
המקיים את התורה מעוני סופו לקיימה מעושר" 
עבר  בכ"ז  אך  היה,  לא  עדיין  עושר  ואמנם 
לדירה מרווחת יותר ברחוב אלקנה, לשמחת לב 

הרבנית וכל בני המשפחה.
כשבאו לשמוח עמו בשמחתו על כי הרחיב 
כשלעצמי,  "אני  להפתעתם:  התבטא  לו.  ה' 
של  אמות  בארבע  אני  תחום  לי,  היא  אחת 
הלכה ותו לא! לא עברתי דירה אלא בשביל 

הרבנית!"
עפ"י רבינו האור לציון ח"ב
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להיות "נותן" ולא "מקבל"...
מעשה שנכנס גביר להתברך אצל הגה"צ רבי 

מרדכי צוקרמן זצ"ל. משעמד לצאת ביקש להנות 
את רבי מרדכי ולהעניק לו שטר של מאה דולר. 
ואולם רבי מרדכי דחה אותו בעדינות, והעיר לו: 

"האדם צריך להיות נותן ולא מקבל"!
כשנכנסתי  שליט"א:  סגל  דן  רבי  הגה"צ  וסיפר 
מרדכי,  רבי  של  הישנה  לדירתו  ראשונה  פעם 
כל כך השתוממתי, כל כך התפעלתי היאך יתכן 
בנחת  בשלוה,  חיים,  בשמחת  כזו,  בדירה  לחיות 
רוח, ובחיוך. וכל זה היה מכיון שלא נטל כלום 

לעצמו ולא היה צריך מאומה.
יחיד ודורו



התורה  חכמי   - הדור  מזקני  עצה  ליטול 
קודם כל פעולה חשובה וגורלית !

נלמד מהפסוק: ויקחו שני בני יעקב" (פרק לד-כח)
כשאר  ולוי  שמעון  עצמן  נהגו  ואעפי"כ  היו  (מהמד"ר): "בניו  רש"י  וכתב 
עליהם  שהיה  ומסתבר  עכ"ל.  ממנו".  עצה  נטלו  שלא  בניו.  שאינם  אנשים 
זקן  היותו  מצד  גם  אלא  אביהם,  שהוא  מחמת  רק  לא  מיעקב  עצה  ליטול 
את  מעמידין  זקנים  לעולם  שמות-ג):  (במד"ר  חז"ל  כדברי  חכמה,  שקנה 
מן  עצה  שנוטל  מי  שכל  זקנים  להם  כשיש  עומדין?  ישראל  אימתי  ישראל. 
הזקנים אינו נכשל". ואמרו חז"ל (קידושין לב:) אין זקן אלא מי שקנה חכמה.

הנוטל עצה מזקנים והמציית - אינו נכשל
שנינו (אבות פ"ו-א): "כל העוסק בתורה לשמה זוכה לדברים הרבה ונהנים 

רוח  (בפירושו  זצ"ל  מוולאז'ין  חיים  רבי  הגאון  ומבאר  ותושיה"  עצה  ממנו 
חיים) דמכיון שכך סגולת התורה שנהנין ממנה עצה ותושיה, אם כן, כל איש 
ההוגה בה, דבוק בה ונתלבש במדותיה, כשם שיש בכח התורה לתת עצה 

ותושיה... כך גם מאותו תלמיד חכם שדבק בה, נהנים ממנו עצה ותושיה.
להבחין  שיודעים  הדור,  זקני  ישראל  חכמי  של  המופלא  כוחם  מכאן 
בטביעות עינם בדברים שאדם מן השורה אינו מסוגל להבחין בהם, כח 
זה נובע כאמור, מחכמת התורה הגודשת את כל ישותם. נקיים הם מכל 

נגיעות ורצונות אישיים, ודעתם דעת תורה ברורה וזכה.
ראייתם הברורה והחודרת למרחוק של זקני הדור - חכמי התורה, הם 
בראייתם,  להשתמש  אלא  לנו  אין  לפיכך  והשגתינו.  מיכולתינו  למעלה 
ולהשען על עצתם הנובעת מראייתם הזכה. כי על כן נקראים המה "עיני 

העדה", לפי שהם לנו לעינים, והעושה כעצתם מובטח לו שאינו נכשל.
ובמיוחד אחרי מה שכבר גילה לנו הרמב"ן (בבא בתרא יב:) כי "נבואת 
החכמים שהיא בדרך החכמה לא נטלה, אלא יודעים האמת ברוח הקודש 

שבקרבם".
על כח ראייתם של גדולי ישראל לחזות את הנולד, כתב הגה"צ רבי 
חרצו  ישראל  גאוני  גדולי  "כאשר  ח"ב):  שור  (בעלי  זצ"ל  וולבה  שלמה 
משפט בשאלת הזמן, היו רואים בפיקחותם את הנולד אשר קטנים קצרי 
ראות לא ראו. ויש אשר עשרות בשנים אחרי שחוו דעתם, נוכחים גם 
קטנים לראות עד כמה הם צדקו. אבל שלומי אמוני ישראל מאמינים 

בהם גם בטרם יראו..."
של "עיני  והזכה  הבהירה  ראייתם  את  לראות  זכינו  שוב  האחרונה,  בתקופה 
העדה" גדולי ישראל בראשות הגר"ח קנייבסקי שליט"א. ואף פשוטי העם נוכחו 
לראות שכל הנוטל עצה מהזקנים אינו נכשל. כי בעוד אלו שראייתם בדרך הטבע 
[שהיא מוגבלת] התיימרו לחשוב שהם מבינים ויודעים הכל בבריאות ורפואה, 
הורה  בתחלואה,  וזינוק  הדבקה  מחשש  והישיבות  התתי"ם  פתיחת  על  ואסרו 

לעומתם שר התורה, בכח תורתו הרבה, לפתוח את המוסדות וללמוד תורה תוך 
שמירת כל כללי הבריאות, כי באופן זה התורה מגנא ומצלא ולא שכיח הזיקא.

ואכן ראו הכל, שצדקו דבריו של שר התורה ודוקא במקומות הללו, לא רק 
שלא עלתה התחלואה אלא אף ירדה למינימום (עד ששר הבריאות התבטא 
גם  אותו  ליישם  כדי  החרדים,  של  ההצלחה  סוד  מה  ולברר  לחקור  שצריך 
בשאר המוסדות). כי על כן, כח הכרעת דעת התורה של שר התורה גדול הוא 
והטובות  החכמות  כל  כוללת  התורה  שכן  תבל,  שרי  של  דעתם  חוות  מכל 
הרגילים,   הטבע  וכללי  גדרי  מעל  היא  נעלית  התורה  סגולת  וכי  שבעולם, 

וגדולה ומרוממת היא מעל כל חכמה ושכל אנושי.
היראה מהוראת השי"ת ותורתו - מבטלת כל פחד אחר

מסויים,  ציבור  בקרב  משום-מה,  שורר  האחרונים  בחודשים  כידוע, 
מעט בילבול ומבוכה בנושא ה"פחד" מהנגיף. כי מצד אחד יש המתריעים 
לפחד ולהחמיר ביותר בזהירות מהדבקה, בכל ההנהגות הרגילות ברוחניות 
ובגשמיות. [ועוד מוסף לזה הפחד משליחי השלטון הקונסים "כהבנתם"].

(פסחים קיב, ב"ק  "חמירא סכנתא מאיסורא"  ומסתמכים על המונח 
קיג:) וכתב החתם סופר (ע"ז ל.): כל סכנתא הוא איסור דאורייתא מקרא 
ונשמרתם מאוד לנפשותכם... חמירא סכנתא מאיסורא היינו שלא להקל 
לו  שנזדמן  אירע  שאפילו  ויתר  הקב"ה  דבאיסורא  ספיקא.  בספק  אף 
דבר איסורף מכל מקום רחמנא שריה בספק ספיקא, משא"כ בסכנתא 
אי אפשר להשיב נפש... וכן פסק הרמ"א (יו"ד סימן קטז-ה) "יזהר מכל 
הדברים המביאים לידי סכנה... ושומר נפשו ירחק מהם ואסור לסמוך 
(חו"מ סי' תכז-ט,י): "הרבה דברים אסרו  אנס" וכו'. עיי"ש. וכן בשו"ע 
חכמים מפני סכנה וכו' כל העובר על אלו ואומר הריני מסכן בעצמי... 

או איני מקפיד בכך, מכין אותו מכת מרדות"... עיי"ש.
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מחומץ ליין...
מעשה בבן תורה שעשה יין כדי למכור לאחרים. 

פעם החמיצה לו כמות גדולה של יין, ונגרם לו הפסד 
גדול. הוא בא לחזון איש כדי ליטול ממנו עצה וסיפר 

לו על ההפסד הגדול 
יעץ לו החזו"א איך לעשות יין עפ"י כל המקומות 
בש"ס המדברים על הנושא. לאחר מכן יעץ לו שיניח 

במרתף את כל היין שהחמיץ וישכח מכל הענין...
עשה האיש כעצת החזו"א. לאחר זמן נזכר מהיין. 
היין  כי  הפלא  למרבה  לגלות  ונוכח  למרתף  ירד 

מעשי איששהחמיץ הפך להיות יין משובח.

ש 
 

 
 
 

 
 
 

 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

ך 

ח 
ונהנין ממנו עצה ותושיה...

שני אנשים שהתגוררו בשכנות לגאון רבי יעקב 
קמנצקי זצ"ל היו בשנת אבל. ולשניהם נולד בן. אחד 
מהם פנה לרבי יעקב בשאלה: האם רשאי לערוך את 
הברית מחוץ לביתו. התשובה היתה חיובית. אך מה 
גדלה הפתעתו של השני כאשר שאל גם הוא שאלה 

זהה, אך קיבל תשובה שלילית.
לפסיקתו  הסיבה  את  הסביר  עצמו  יעקב  רבי 
הסותרת: "הראשון הוא איש עסקים אמיד, וחששתי 
במסגרת  הברית  שמחת  את  עורך  כשיראוהו  שמא 
התערער,  הכלכלי  שמצבו  עליו  ילעיזו  בביתו,  צנועה 
חשדות אלו עלולים לגרום לו קשיים להשגת אשראי, 
דבר שיזיק לפרנסתו. לכן, כיון שיש כאן "דבר האבד" 
מחוץ  המילה  ברית  את  לערוך  לו  שמותר  הוריתי 

לביתו.
"השני לעומתו הוא איש חינוך. בנוגע אליו, אין כל 
היתר לסטות מן המנהג המקובל שאבל אינו משתתף 

בברית מילה מחוץ לביתו במשך שנת האבלות.
המשגיח  בגניבה.  שנתפס  בישיבתו  בבחור  ומעשה 
פנה לרבי יעקב לשאול כיצד לטפל בענין. רבי יעקב 
הציע לו להטיל על הבחור תפקיד בישיבה שתמורתו 
ישלמו לו דמי כיס. "דע, - הוסיף - "כי עצה זו אינה 

לטובתו הגשמית, אלא אף לטובתו הרוחנית".
במחיצתם

  

כעצת האורים...
מעשה שהיה באברך שזוגתו הייתה בסכנת חיים 

ל"ע והרופאים הורו לנתחה ולהעדיף את חייה על פני 
האדמו"רים  מגדולי  אחד  האברך,  של  רבו  העובר. 

הורה לו שעליו להתייעץ עם רב וותיק וגדול.
פנה האברך לכ"ק האדמו"ר גאב"ד אונגוואר - הגאון 
רבי מנשה קליין זצ"ל שפסק לו על אתר לא לעשות 
פרטי  את  לפניו  שוב  ושטח  האברך  נדהם  מאומה. 
המקרה הקשה. נענה הגאב"ד בניחותא: "כבר אמרת 
פעם אחת ושמעתי. אני מורה שלא לעשות מאומה!" 

וכדבריו כן היה. נולד ילד בריא ושלם.
חלפו מספר שנים והאברך נזדמן לביתו של הגאב"ד 
רבי מנשה, וכמסיח לפי תומו סיפר שהוא בדרך עם 
לו  שנראה  משום  במנהטן  מפורסם  לפרופסור  בנו 
לו  אמר  כשורה.  פועלות  אינן  בנו  של  ריאותיו  כי 
"הנך יכול ללכת, אבל חבל על הזמן ועל  הגאב"ד: 
הכסף, הילד הזה שנולד בזכותי אינו סובל ממאומה"! 
וגם  לפרופסור,  בנו  עם  הגיע  חשש  שבכ"ז  האברך 
על  חבל  היה  ואכן  הגאב"ד,  כדברי  היתה  אבחנתו 

הזמן ועל הכסף...
מתוך קונטרס לזכרו



ומאידך גיסא, יש המתריעים להיפך שלא לפחד כלל ולא להקפיד [במיוחד], 
ויש להמשיך לנהוג ברוחניות ובגשמיות כמאז ומקדם, שכן ככל שיגדל הפחד 
וההקפדה כן יזיק יותר, ויגרום להדבקות... ואילו הנהגה רגילה, היא שמרחיקה 
את הנגיף... [וקצת סימוכין לדעה זו מגמרא (כריתות ו.) לגבי "בבואה דבבואה" 
שהפחד מחליש דעתו ומירע מזלו. עיי"ש.] ומסתמכים על לשון הבן יהוידע (ב"ק 
ס) שכתב: "כי זה חולי (של הקולירא) יזיק לאדם הפחד והבעתה, ויתהוה בו החולי 
מחמת הפחד אשר יפחד... ולא יראה בעיניו החולי השולט בבני אדם ויבוא לידי 
פחד ואז ילקה ח"ו". עיי"ש. [ויתכן  לחלק שדוקא לחולי ה"קולירא" מזיק הפחד, 

ולא לשאר חולאים].
קיימת  והיא  הללו,  הקצוות  שני  בין  ממוצעת  דרך  ישנה  האמת,  למען  ואולם 
באלו האמונים על אמונת חכמים פשוטה וטהורה. רגועים הם מכל פחד מהנגיף 
ושוטריו, שכן לנגד עיניהם אין אלא אך ורק הוראת התורה הנמסרת באמצעות 

גדולי התורה, בהם בטוחים ולפי הוראתם ועצתם נוהגים.
וזה אומר לציית לכל כללי הבריאות, אך לא מתוך פחד מהנגיף ושוטריו, אלא 
הנוטל  ושכל  הורו,  שכך  התורה  ובחכמי  בהשי"ת  ודביקות  בטחון  אמונה,  מתוך 
עצה מהם אינו נכשל וכל המציית להם אינו נדבק, כפי שהמציאות מוכיחה זאת 
אך מי שחלילה אינו מציית [וממילא מחמיץ בכל שעה גם את המצוה לשמוע לקול 
חכמים] הוא זה שצריך לחשוש, אך לאו דוקא מהנגיף ושוטריו, אלא מכך שעובר 

על הוראת גדולי ישראל!
וכדוגמא לכך מצינו בספר חובת הלבבות (שער אהבת השם - פ"ו) על החסיד 
שנקלע להיות במדבר [שלא לרצונו] וישן שם, מצאוהו ושאלוהו: האינך ירא 
מן האריה שאתה ישן במקום הזה? והשיב: "אני בוש מאלוקים שיראני ירא 
זולתו" [שהיה בטוח מחמת דביקותו באלוקים שישמור אותו מכל רע (מפרשים)]. 
וידוע על הגרי"ז סולובייצ'יק זצ"ל שהיה מקפיד תכופות לעשות "הטבת חלום" 
והתבטא שאינו מפחד מהחלומות כדרך בנ"א, אלא מדברי חז"ל על החלומות.
עד כמה ההתעצמות בלימוד התורה משפיע על כל העולם
כמה  עד  בעינינו  לחזות  תש"פ)  כסליו-טבת  (בחודשי  אשתקד  הזו  בתקופה  זכינו 
על  להשפיע  כדי  הרבים,  ע"י  הקדושה  התורה  של  מרובה  לימוד  כח  הוא  וחזק  גדול 
כל העולם! כלפי מה דברים אמורים? כזכור, נערכו אז ברוב עם, סיומי הש"ס ענקיים 
בארץ ובגולה, אשר מזמן המהר"ם מלובלין שייסד את רעיון ה"דף היומי", לא היה 
כדבר הזה שכה רבים (בלעה"ר) בעם ישראל יסיימו את הש"ס ומיד יקבלו ע"ע ברוב 
עוז להתחיל מחדש. מסיבות הסיום והפרסום הגדול גרם גם לקידוש ה' גדול בכל אתר 
ואתר גם בקרב אומות העולם ש"הצדיעו" לעם ישראל, ולא היה מי שלא שמע על כך.
ללא  התורה  בלימוד  והתחזקות  התעוררות  כזו  ותמהו:  אז  תהו  וטובים  רבים 
ואולי  הסביבה"  "איכות  על  שהיא  כל  השפעה  לכך  תהיה  שלא  היתכן  תקדים, 
מקומות  על  אף  משפיע  אצלנו  חיזוק  שכל  הספה"ק  כדברי  כולו,  העולם  על  אף 
למפרע  התברר  ואכן  צידקנו.  משיח  ביאת  את  סו"ס  לנו  יזרז  זה  ואולי  רחוקים, 

שקיתונות רבים של קדושה וטהרה נשפכו לעולם מכח העוצמה התורתית הזו.
רק נתאר לעצמנו תסריט דמיוני שבאחד מסיומי הש"ס הגדולים, אי-שם בחנוכה, 
מכריז המנחה ומבטיח בפאתוס: רבותי! בזכות סיומי הש"ס שלא היו רבים שלא 

היה כמותם, אנו נראה בעינינו (אף אם ח"ו לא יבוא המשיח) כיצד בחודש הגאולה 
(ניסן) הבעל"ט, יפסקו בשבתות וביו"ט כמעט כל חילולי השבת בפרהסיה בארץ 
ובכל המקומות היהודים בעולם. יסגרו בשבתות ובחגים כל החנויות ובתי העסק! 
יסגרו כל המסעדות ובתי הקפה! יושבתו כל התחבורה הציבורית והטיסות. תופעה 

כזו שלא היה לה אח ורע עד היום. שבתון גמור ומוחלט!
הרי פשוט שכל הקהל הגדול הזה היה מביט על המנחה הזה בתדהמה, בתמהון 
את  אפילו  שהרי  בהקיץ  חלומות  וחולם  בהזיות  ששוגה  מוזר  כאדם  וברחמים 
עבודות הרכבת בשבתות לא הצליחו לעצור, באותה תקופה, ואיך זה יתכן שמה 

שלא הצליחו לפעול במאמצים רבים זה עשרות בשנים, לפתע יקום ויהיה?!
ואולם מה שאירע בפועל, מחודש ניסן, מהכח הרוחני העצום הזה, כולנו יודעים. 
השחיתות  מערכות  גם  אלא  העולם.  בכל  שהתרחש  האמור,  השבתון  רק  לא  זה 
באומות  חמורות  עבירות  מג'  החל  כליל.  כמעט  נעצרו  שבפרהסיה  והטומאה 

העולם, ועד ל"תרבות אנשים חטאים" בישראל הכל הצטמצם וירד בס"ד.
וכך גם באסיפות פורקי העול למיניהם, נאצלו לשמור מרחק בין אדם לחברו, 
להבדיל,  התורה,  בני  ואפילו  לעולם.  וטוב  להם  טוב  הזה  הפירוד  כידוע  אשר 
נסתייעו  בדרך,  בלכתם  אסורות  ממראות  להשמר  מאמץ  כל  תמיד  העושים 
ועוד  מכשול.  למו  ואין  פנים  מכוסי  היו  הרחוב  מטיילי  כל  כאשר  זו  בתקופה 

חיזוקים כהנה וכהנה שאכה"מ.
קבלת  וכח  התורה  לימוד  הוא  גדול  כמה  ולדעת   לראות  נוכחנו  כן,  כי  הנה 
כדי  והתחלתו]  הש"ס  בסיומי  משמעותי  חיזוק  [ע"י  הרבים  של  התורה  לימוד 
להשפיע ולהשרות כל כך הרבה קדושה וטהרה בעולם ללא תקדים, אשר מי פילל 
משיח  לביאת  כהכשר  בעולם,  טהרה  של  מפתיעה  מציאות  שתתכן  חלם  ומי 

צדקנו בב"א.

 ,[
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הנוטל עצה מהזקנים אינו נכשל
זצ"ל:  שטיינמן  הגראי"ל  של  מקרובו  סיפר 

התורה,  בלימוד  שלו  החברותא  על  חבר  לי  סח 
מכיון  אותו:  ושאל  שטיינמן  להרב  פעם  שנכנס 
שהוא לא למד בשנותיו בישיבה, והוא כבר שלוש 
שנים מנסה ללמוד בכולל וגם שם הוא לא מצליח  
שהוא  לאשתו  הודיע  הוא  ולכן  כראוי,  ללמוד 
רוצה לעזוב את הלימוד בכולל ולעסוק במלאכת 

החולין, כי קשה לו כך, מה עליו לעשות?
לחיות  צודק.  "אתה  שטיינמן:  הרב  לו  השיב 
את  עוזב  אתה  למה  אבל  טוב.  לא  זה  בשקר 
ותלמד  תשב  בוא  מיואש?  שאתה  במצב  התורה 

שנה בהתמדה, ולאחר שנה אתן לך ברכה"....
וסיפר לי החבר שלו, שעד היום אותו אברך  יושב 
ולומד וכי הוא אחד מהתלמידי החכמים המפוארים 
שטיינמן  הרב  של  הזאת  העצה  מגוריו.  מקום  של 
הצילה אותו. כאשר קודם כל הרגיע אותו ע"י "פת 

בסלו" ובתחבולה חכמה השאיר אותו בלימוד.
הרב  דרבנן  שלוחא  לו  שהציע  בעסקן  ומעשה 
(שכיהן אז כסגן שר) להיות  אברהם רביץ זצ"ל 
לשאול  שטיינמן  הרב  אל  העסקן  נכנס  עוזרו, 

אותו האם להיענות לתפקיד?
מזה?"  לך  יש  "מה  שטיינמן:  הרב  אותו  שאל 
ומיד השיב: אני אוכל לסייע ולעזור לציבור הרחב 
עזוב  שטיינמן:  הרב  לו  אמר  פרטיים.  ולאנשים 
יהיה  מה  היא  שאלתי  ישראל,  כלל  את  כרגע 
משרד  מכונית,  משכורת,  וענה:  מזה?  אישית  לך 

וקשרים בשלטון.
עוד  לך  יוסיף  "ואני  שטיינמן:  הרב  לו  השיב 
ביטול  כל  קודם  מזה,  לך  שיצאו  דברים  כמה 
תורה שגם מה שאתה קובע עיתים לתורה יפסק. 
וגם תפסיק ללמוד עם הילדים שלך. ומה שאתה 
מקפיד כיום על כשרות המזון יפסק מכיון שלא 
שאתה  הכשר  מקום  בכל  לך  לספק  ניתן  תמיד 
אסורות  מראות  לראות  תאלץ  מזה  חוץ  רוצה. 
גדולי  ועל  החרדי  הציבור  על  ביזויים  ולשמוע 
ישראל. מיד הודיע אותו עסקן לרב רביץ שאין 

הלמות עמלים-ח"בכלל מה לדבר בנושא.

הה 
כדבר האורים...

אב שבור בא לפני הגאון רבי חיים קניבסקי 
החדר  בלב.  מום  עם  בת  לו  נולדה  שליט"א. 
השמאלי התחלף בימיני. היא חייבת לעבור ניתוח 
מסובך ומסוכן. מבקש ברכה שהכל יעבור בשלום 

ויביא רפואה שלימה.
מהודרות  תפילין  "תקנה  חיים:  רבי  לו  השיב 
ליתום או לבעל תשובה"... והוסיף להסביר: "השמאל 
בשמאל  מניחים  תפילין  גם  בימין.  כאן  התחלף 
התפילין  ובזכות  הימין.  פני  על  אותה  ומחשיבים 

יסתדר הכל, ויתחלף שוב השמאל בימין".
שמע האב, אך היכן ישיג יתום או בעל תשובה 
הזקוקים לתפילין? שאל חבר חילוני לעבודה האם 
הוא מכיר מישהו שמתחזק וצריך תפילין מהודרות, 

וסיפר לו את עצתו של רבי חיים.
אמר החבר: "האמת שלא חשבתי על כך. אבל 
תפילין  ולהניח  להתחייב  מוכן  אני  בתך  לרפואת 

מידי יום ביומו".
ואכן הוא קנה עבורו תפילין מהודרות, והניתוח 

הצליח בס"ד באופן מושלם.
מנחת תודה - תורת חיים



'אולי אתה תוכל לעזור לי?' פנה האדם ושאל את איש-החסד. 
במסגרת  נעשה  זה  אך  למעשי-חסד,  מזמנו  מקדיש  מיודענו 
פעילות ממוסדת ומסודרת. לא סוג של 'כולבויניק' שמתעסק עם 
כל התחומים יחדיו. אבל לשמוע מה המקרה שדורש עזרה הוא 
מוכן, אל"ף כי כאשר יהודי מדבר צריכים להקשיב לו. בי"ת כי 

אולי בכל-זאת הוא יוכל לעזור!

אז האדם מספר כך:

'יש לי קרוב-משפחה שהתארס במזל-טוב ממש בזמן האחרון, 
זמן קצר בלבד עבר מאז האירוסין, ממש סיפור טרי... הבחור 
מבוגר אשר המתין שנים ארוכות לרגע המרגש הזה! כעת נודע 
לי שהמצב הכלכלי של הוריו דחוק באופן לא רגיל (כאן פירט 
האיש דוגמאות מצערות להמחשת המצב, עליהן נדלג ברשותכם). 
אני לא רגיל במלאכה זו של "גיוס משאבים", אך אין לי כל 
היתר להתעלם מהמצוקה הזועקת. אין לי מושג למי לפנות ואני 

שואל 'אולי אתה תוכל לעזור לי?'

* * *

איש-החסד שנחשף לכל הפרטים קלט שבאמת מדובר בסיפור 
לא פשוט - אך כיצד יש בידו לסייע? הרי גם הוא לא עוסק 

בדרך-כלל ב"גיוס משאבים".

רגע לפני שפטר את האיש לשלום הבזיק לו בראש שם של גביר 
אחד: 'בדיוק אתמול פגשתי אותי מיוזמתו. במסגרת פעילותי אני 
מתנדב במקום שנותן "חבילות נדוניה לחתנים וכלות" מצעים, 
שמיכות פוך, כריות, מגבות ועוד דברי טקסטיל כהנה וכהנה, כפי 
שישנן רבים כאלו בעם ישראל, אירגונים כאלו ואחרים.  ניסיתי 
לענין אותו בתרומת חבילות מסוג זה לחתנים וכלות, עכשיו שבא 
סיפור זה אשר ביקשו את עזרתי בענין, חשבתי אולי אפשר לְעַנְיֵן 

אותו במצווה הזו!'

אומר ועושה.

נפל  עתה  שזה  המרגש  במקרה  אותו  ושיתף  לגביר  מיד  פנה 
לפתחו. על-מנת להפעיל את רחמי הגביר השתמש בלשון-לימודים 
עס, נותר אדיש. לא שהוא בוחן  כאשר חננו השם, אבל הגביר, עֶפֶּ
כליות ולב והוא יודע מה הגביר מרגיש, אבל אם אתה מספר 
משהו לזולת והוא לא מגיב אפילו לא במילה בהגה אחד משמע 

שהוא אדיש לנושא...

ניסה לגלגל את אותו סיפור מכיוון אחר, עד שהגיע למסקנה 
הבלתי נמנעת שהוא סיים לספר את הסיפור. ועכשיו על הגביר 

לומר אם יש בדעתו להיכנס לענין אם לאו.

משהשתרר שקט בקו אמר הגביר: אוקיי. עכשיו אספר לך את 
החצי השני של הסיפור!

???

מה?

לא מבין.

* * *

'נכון שאתמול נפגשנו?' שואל הגביר.

בכלל  נמצא  הוא  אם  תוהה  בעודו  איש-החסד,  משיב  'נכון' 
בעיצומה של חקירה אפידמיולוגית...

'אז דקה אחרי שיצאת מכאן' ממשיך הגביר 'נכנסה לביתנו 
בחורה שהתגרשה בעבר, היא ביקשה לדבר עם אשתי וסיפרה 
שהיא ברוך השם התארסה, ועומדת להקים בית חדש בישראל. 
הספיקה  לא  ועדיין  מזמן  לא  התגרשה  שהיא  מאחר  אמנם, 
"להתאפס" אחרי הגירושין, לא מצאה עדיין עבודה, ממילא 
פרנסתה לא מצוייה ואין בידיה מאומה. היא מתכננת שמחת 
נישואין צנועה ופשוטה - ללא כל בזבוז מיותר - אך עדיין 
גם למשימה צנועה זו דרושים לה כמה עשרות אלפי שקלים.  
- כך מספרת הכלה לרעייתי - רעייתי ששיתפה אותי בסיפור 

הכואב שאלה האם נסכים לעזור וכמובן אמרתי לה: קיבלת!'

חשש קל התגנב ללב איש-החסד: מדוע הגביר משתף אותי במה 
שהתרחש אמש בביתו? האם הוא מתכוון להוכיח בכך שאיננו 

מסוגל כעת לתרום עוד?...

הכלה  התארסה  מי  עם  יודע  'אתה  מיד:  המשיך  הגביר  אך 
הזו שעליה סיפרתי לך הרגע? היא התארסה עם החתן שעכשיו 

התקשרת להשתדל עבורו!...'

בּוּם! - - -

'אז מה קורה פה?' סיים הגביר 'אם בתיזמון כה מדויק מגיעים 
שהקב"ה  מסתבר  אז  יום,  אחרי  יום  הצדדים  שני  אלי  דווקא 
ן לא רק את צד-הכלה אלא גם את צד-החתן. אם  אֲמַמֵּ רוצה שֶׁ
הוא רוצה - אני מסכים. קיבלת. אני לוקח על עצמי את הוצאות 

שני הצדדים...'

בּוּם! - - - בּוּם! - - -

* * *

איש-החסד לא האמין למשמע אוזניו, זה היה נראה יותר כמו 
חלום. ואז הגיע משפט המחץ:

היתה  היא  אתמול?  אצלנו  שביקרה  הכלה  זו  מי  יודע  'אתה 
נשואה בעבר לבן שלנו שכבר נישא והקים ב"ה בית בישראל!'

בּוּם! - - - בּוּם! - - - בּוּם! - - -

'אם תשאלו אותי המשפט האחרון גובר  מסכם איש החסד: 
על הכל. נדיבי-לב שתורמים כסף יש עדיין, לא אחד ולא שניים. 
כך  כל  תחושה  עם  לשעבר  כלתם  את  שהותירה  משפחה  אבל 
בשעת  דלתם  על  לנקוש  מסוגלת  שהיא  "הֵיימִיש",  של  טובה 
הצורך - זו תופעה יחידה בעולם! המאור-פנים בו נוהגת משפחת 

גביר יהודי זה שווה בעיני יותר מהכל!!!'

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


